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Volikogu võttis vastu 
linnaeelarve jäätmekava 
ja määruse korraldatud 
jäätmeveo kohta. Lk 2

Arvamuskülgedel Igor 
Gräzin ja Marika Tuus 
ametühingutest ja tööle-
pinguseadusest. Lk 4

KOIT programmist raha 
mitte saamine võib nur-
jata Sinilinnu ehitamise 
alustamise. Lk 7

Teenete märgi ja 
kultuuripreemiate
saajad teada

Elva linnavolikogu ot-
sustas esmaspäeval teene-
temärgi ja kultuuripreemia 
saajad.

Elva linna teenete mär-
gi saavad Enno Kuldkepp 
ja Rein Saarlaid, kultuuri-
preemia Elva Täht antakse 
Ülo Laanesaarele.

ASi RPM Grupp juha-
tuse esimehel Enno Kuld-
kepil on pikaajalisi tee-
neid Elva linna spordi- ja 
kultuuriürituste toetajana. 
Hiljuti toetas ta läbi Elva 
Lions klubi Murumuna 
õueväljaku ehitamist. Ta 
on rajanud eduka firma, 
olles tunnustatud tööand-
jaks Elva linna elanikele.

Rein Saarlaid on sihi-
kindlalt edasi viinud ja 
arendanud Elva Vaba-
tahtliku Tuletõrje Ühingu 
tegevust. Alates 1966. aas-
tast juhatas Saarlaid Elva 
Vabatahtliku Komando 
tööd. 1992. aastal käivitas 
ta Elva linna Päästeame-
ti tegevuse. 2000. aastal 
valiti Saarlaid Elva Vaba-
tahtliku Tuletõrjeühingu 
esimeheks. Saarlaid on 
korraldanud linnas mitmel 
aastal kodanikuõppe päe-
vi. Tema tööd on tunnus-
tatud mitmete autasude ja 
aukirjadega.

Ku l t u u r i p r e e m i a g a 
Elva Täht tunnustatakse 
dirigenti ja klarnetiõpeta-
jat Ülo Laanesaart. Laa-
nesaar on Elvaga seotud 
1995. aastast, kui ta alustas 
tegevust puhkpilliorkestri 
dirigendina. Tema taktike-
pi all tegutsev Elva linna 
puhkpilliorkester on esine-
nud vabariiklikel laulu- ja 
tantsupidudel. Tartu Vane-
muise orkestri klarnetisti 
töö kõrval on Laanesaar 
ka Elva muusikakooli klar-
netipedagoog.

Märgid ja preemiad an-
takse üle Eesti Vabariigi 
aastapäeva aktusel. EPP

Elva linnavolikogu otsus-
tas anda aukodaniku ni-
metuse kauaaegsele Elva 
EPT juhatajale ning lin-
naelu edendajale Valdur 
Bornile.

Mare Nõmmik

Borni tööd on tunnusta-
tud paljude au- ja tänukir-
jadega ning teeneteplaa-
tidega. Linnavalitsus tun-
nustas 2006. aastal Valdur 
Borni Elva linna teenete 
märgiga.

Valdur Born on sündi-
nud 13. mail 1935. aastal 
Helme vallas Valgamaal, 
ta on lõpetanud 1959. aas-
tal EPA põllumajanduse 
mehhaniseerimise teadus-
konna insener-mehhaani-
ku diplomiga. Alates 1960. 
aastast on Valdur Borni 
elu ja töö olnud tihedalt 
seotud Elvaga ning 1967. 
aastal sai tema elukohaks 
Elva.

Born alustas tööd Ees-
ti Põllumajandustehnika 
Elva osakonna insener-
inspektorina, peagi edutati 
teda vaneminseneriks, see-
järel peainseneriks ja juha-

Tänavu pälvis aukodaniku 
nimetuse Valdur Born

taja asetäitjaks ning lõpuks 
ettevõtte juhatajaks. Ju-
hataja ametikohal töötas 
Born 30 aastat, juhtides 
Elva üht suurimat ettevõ-
tet, kus töötas umbes 500 
inimest. Tema initsiatiivil 
rajas ettevõte endale El-
vas Kirde tänavas keskuse 
koos remondi- ja tootmis-
hoonetega ning ehitas Kir-
de katlamaja. Tähelepanu 
väärib, et ettevõte ehitas 
linna kaheksa kortermaja 
ja 16 ühepereelamut Eha, 
Kirde ja Pikale tänava-
le, kindlustades korteriga 
136 ettevõtte tegevusega 
seotud peret. See oli tol-
lase korterikitsikuse tingi-
mustes inimestele suureks 
abiks.

“Tartu rajooni ja Elva 
linna TSN Täitevkomitee 
liikmena panin Elva linna 
arengule ja oluliste üldka-
sutatavate objektide ehita-
misele õla alla nii rahalises 
mõttes kui muud abi pak-
kudes,” rääkis Born.

Kui 1970ndatel aastatel 
alustati linna kanalisat-
sioonivõrgu väljaehitamist, 
aitas ettevõte seda finant-
seerida. Endine Arbimäe 

A ja O kauplus on ehitatud 
EPT rahade eest. Abiks 
oldi ka Elva haigla poliklii-
niku ehitusel. Borni ameti-
ajal oli ettevõtte viimaseks 
tööks Elva laululava metal-
list katusekonstruktsiooni-
de valmistamine.

“Kahju, et linn EPT 
peahoonet ära ei ostnud, 
seal oli kultuuriüritusteks 
320-kohaline saal, aga tei-
sed ruumid oleks sobinud 
bürooruumideks ja taidle-
jatele prooviruumideks,” 
märkis Born.

Borni sõnul esinesid 
seal vabariigi parimad 
ansamblid, sest linnal ei 
olnud õiget kultuurimaja. 
Kontserte külastasid peale 
elvalaste ka naabervaldade 
inimesed. Ettevõttel oli ka 
oma klubi, mis töötas 15 
aastat, taidlejate hulgas oli 
nii linnarahvast kui EPT 
töötajaid. Seal tegutsesid 
kolm orkestrit, kolm an-
samblit, rahvatantsuring ja 
muud tantsurühmad.

Born toetas Elva spor-
diüritusi ning tippsportla-
si, suusataja Mati Mallot 
ja kahevõistleja Ago 
Markvardti. Üheks täht-

samaks tööks, mis on ka 
tänapäeval tunnustatud, 
oli osalemine rahvusvahe-
lise tähtsusega rolleriraja 
ja suusahüppemäe nõlva 
ehitusel Otepääl. Born oli 
ka Tartu Maratoni asutaja-
toetaja ja maratoni finiši-
talituse ülem.

1998. aastal siirdus Born 
pensionile ning pühendus 
meelepärasele tegevusele 
– teraviljakasvatusele ühes 
väikeses Luunja valla talus. 
Seal veedab Valdur Born 
ka enamuse oma ajast.

Born ütles, et aukoda-
niku nimetuse omistamine 
oli talle suureks üllatu-
seks.

“Olen maast-madalast 
harjunud tööd tegema, 
töökus on mulle kodust 
kaasa tulnud ja sisse kas-
vanud, sest põllul ja metsas 
tuli hakata töötama peale 
isa surma juba 12 aasta-
selt,” rääkis Born.

Born tunnistas, et EPT 
oli heakorra ja tollase näit-
agitatsiooni osas rajoonis 
ja vabariigis parimate hul-
gas, küllap sealt tekkis ka 
soov muuta elu Elvas pare-
maks ja linn ilusamaks.

Pedagooge 
rõõmustab
märgatav palgatõus

Käesoleval aasta 1. jaa-
nuarist tõusid märgatavalt 
pedagoogide palgad.

Suurem maksimumpal-
gatõus on aga lasteaiape-
dagoogidel, kes teenivad 
eelmise aastaga võrreldes 
keskmiselt kuni 3800 kroo-
ni rohkem. Muusikakooli 
ja huviala- ja kultuurikes-
kuse pedagoogide palgad 
tõusid keskmiselt 1500 
krooni võrra. Gümnaasiu-
mi pedagoogide palgamää-
rasid hakkab linnavolikogu 
arutama veebruaris.

Muusikakoolis tõusis 
kõige enam õpetaja-me-
toodiku palk 7500 kroonilt 
9250 kroonini. Vanemõpe-
taja maksimumpalk tõusis 
7000 kroonilt 8500 kroo-
nini, õpetaja palk kerkis 
6500 kroonilt 8000 krooni-
ni. Muusikakooli noorem-
õpetaja võib eelmise aasta 
6000 krooni asemel teeni-
da kuni 7250 krooni kuus.

Kui HKK Sinilind peda-
googid teenisid möödunud 
aastal maksimaalselt 6500 
krooni kuus, siis tänavu 
tõusis nende maksimum-
palk 8000 kroonini.

Ka siin on kerkinud kõi-
ge enam õpetaja-metoodi-
ku maksimumpalk – 7500 
kroonilt 9250 kroonini. 
Vanemõpetaja maksimum-
palk tõusis 7000 kroonilt 
8500 kroonile ja noorem-
õpetaja maksimumpalk 
6000 kroonilt 7250 kroo-
nini.

Lasteaedade pedagoo-
gide palgamäärad jõudsid 
gümnaasiumile järele.

Ka lasteaedades võivad 
kõige enam palgatõusu üle 
rõõmustada õpetajad-me-
toodikud, kes eelmisel aas-
tal teenisid maksimaalselt 
9000 krooni, tänavu aga 13 
800 krooni kuus. Ka juha-
taja asetäitjal õppe-kasva-
tustöö alal on põhjust rõõ-
mu tunda, sest tema mak-
simumpalk kerkis 8500 
kroonilt 13 000 kroonini, 
vanemõpetajal 8000 kroo-
nilt 12 000 kroonini, õpe-
tajal 7250 kroonilt 10 500 
kroonini ja nooremõpeta-
jal 6500 kroonilt kuni 9000 
kroonini.

Logopeedi ja tugiõpeta-
ja palk sõltub samuti õpe-
taja ametijärgust. Kesk-
haridusega lasteaiapeda-
googide palgamäär võib 
olla 15 protsenti madalam. 
EPP

Suurenesid
lapse- ja õpilaskoha 
maksumused

Murumunas tõusis ühe 
lasteaiakoha maksumus 31 
642 kroonilt 40 715 kroo-
nile. Õnneseenes suurenes 
lapsekoha maksumus 29 
932 kroonilt 36 408 kroo-
nile.

Elva Muusikakoolis 
õpilaskoha maksumus tõu-
sis 22 022 kroonilt 27 415 
kroonile, gümnaasiumis 
8037 kroonilt 10 292 kroo-
nile ja Sinilinnus huviha-
riduse osas 4851 kroonilt 
7026 kroonile.

Uued lapse- ja õpilas-
koha maksumused kehti-
vad alates käesoleva aasta 
jaanuarist. EPP

Valdur Bornil on heameel, et vahepeal välja surnud elu Arbimäel on uue hoo sisse saanud. Tema arvates on sellele palju kaasa 
aidanud hiljuti avatud Konsumi kauplus.

Foto: Mare Nõmmik
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Elva linnavolikogu esmas-
päevasel istungil käis põ-
hiarutelu jäätmekäitluse 
ümber.

Sirje Veldi

Jäätmekava ja korral-
datud jäätmeveo määruse 
arutelud volikogu istungil 
kippusid vägisi kattuma ja 
kuigi mõlemad eelnõud 
võeti peaaegu muutumatul 
kujul vastu, polnud rahva 
esindajad sugugi üksmeel-
sed.

Volikogu aseesimehe 
Tõnu Aigro arvates on lin-
navalitsus hoidnud inimesi 
teadmatuses, teavitustöö 
linnas on väga nigel ja ini-
mesed ei tea, kuhu prügi 
panna. Linnamajanduse 
osakonna juhataja Kalev 
Kepi sõnul on linnavalitsus 
probleemidest teadlik ja 
lähiajal on plaanis korral-
dada koos pakendiringluse 
esindajaga linnaelanike-
le teabepäev, kus peaksid 
kõik kerkinud küsimused 
vastuse leidma.

Rein Abelil tekitas kü-
simusi punkt, mis lubab 
jäätmeveo peatada, kui 
jäätmevaldaja ei kasuta 
elu-, äri-, büroo- või muud 
sarnast ruumi rohkem kui 
kolm kuud. Volikogu tegi 
Abeli ettepanekul määru-
sesse paranduse ja märkis 
kolme kuu asemel lepingu 
peatumise ajaks kaks kuud.

Ilmar Särg tundis huvi, 
miks pole Peedul ühtki pa-
kendikonteinerit ja miks 
ei või näiteks pakendikon-
teinerit rentida või osta 
mitme maja peale. Kalev 

Elva linnavolikogu kinni-
tas oma 28. jaanuari istun-
gil Elva linna 2008. aasta 
eelarve kogumahus 108 
439 939 krooni.

Reno Laidre, linnapea

Suurima tuluallikana on 
eelarves füüsilise isiku tu-
lumaks, mille laekumiseks 
on prognoositud 15,9% 
rohkem kui 2007. aastal, 
s.o 45,5 miljonit krooni. 
2007. aastal laekus linnale 
füüsilise isiku tulumaksu 
39,3 miljonit krooni (kasv 
2006. aastaga võrreldes 
23,4%). Maamaksumäär 
suureneb poolteiselt prot-
sendilt kahele protsendile. 
2008. aasta jooksul on ka-
vas tõsta aastaid muutuma-
tuna püsinud vee ja kanali-
satsiooni hinda kokku neli 
krooni kuupmeetri kohta. 
Vanemate poolt makstav 
kohatasu lasteaedades 
suureneb 100 krooni võrra 
kuus. Alates 1.veebruarist 
on Elva Gümnaasiumis 
kõigile õpilastele koolitoit 
tasuta. Riigieelarvest saab 
Elva linn toetusi 35 miljo-
nit krooni.

Elva linna 2008. aasta 
eelarve vähendab linna 
laenukoormust 4,5 miljoni 
krooni võrra, 34,7 miljonilt 
kroonilt 30,2 miljoni kroo-
nini. Kokkuhoiu peami-
seks põhjuseks on soov olla 
valmis kaasfinantseerima 
suuri investeeringud nagu 
ühisveevärgi ja -kanalisat-
siooni rekonstrueerimine 
ning kultuurikeskuse ehi-

Elva linn sai eelarve

tus.
Kuidas jagunevad ku-

lud eelarves?
Kulude proportsionaal-

ne jaotus kajastub joonisel. 
Siit on näha, et Elva linna 
2008. aasta eelarvest suu-
rim osa kulub haridusele ja 
investeeringutele. Haridus-
kulud koosnevad kõigist 
kulutustest, mis on seotud 
gümnaasiumi ja lasteaeda-
de tööshoidmisega (tööta-
sud ja majanduskulud).

Haridus on alati olnud 
üks suurimaid kulusid 
eelarves. Investeeringute 
maht vastuvõetud eelarves 

on 22 miljonit krooni, mis 
on 2007. aasta kinnitatud 
eelarvega võrreldes 11 mil-
joni krooni võrra väiksem. 
Samas see kindlasti nii ei 
jää, sest 2008. aasta jooksul 
on Elva linnal kavas saada 
projektitoetusi teede, turis-
mi, alushariduse ja kultuuri 
investeeringuteks.

Millised investeeringud 
tehakse 2008. aastal?

Investeeringutest ma-
hukaimad on Elva lasteaia 
“Murumuna” remont ja 
juurdeehitus maksumu-
sega 5,6 miljonit krooni ja 
tänavate remont, millele 

kulub koos Elva-Peedu 
jalgtee asfalteerimisega 
kokku 4,5 miljonit krooni. 
Vaksalihoone restauree-
rimisprojekti lõpetamine 
maksab 2,1 miljonit, Peedu 
lasteaia remont ja ümbruse 
korrastamine 1,5 miljonit 
krooni. KOIT program-
mist rahaeralduse korral 
alustatakse 2008. aastal 
60 miljonit krooni maksva 
kultuurikeskuse ehitusega. 
Veel on 2008. aastal kavas 
korda teha Verevi ranna 
ujumisplatvorm, remontida 
Otepääl asuv Elva spordi-
maja, korrastada Arbi järv 

ja selle ümbrus, ehitada 
Elva haigla juurde vanuri-
te päevakeskus, korrastada 
poole miljoni krooni eest 
tänavavalgustust ning ehi-
tada Elvasse uus laste män-
guväljak.

Kuhu veel raha kulub?
11% eelarve vahenditest, 

12 miljonit krooni, kulub 
kultuurile, spordile ja muu-
sikakoolile. Valitsussektori 
teenustele (mis lisaks lin-
navalitsuse ja volikogu te-
gevuskulule sisaldab 1,35 
miljonit krooni võetud lae-
nude intressimakseid ning 
ühe miljoni krooni suurust 
eelarve reservfondi) kulub 
7% eelarvest. Kulud sot-
siaalsele kaitsele moodus-
tavad eelarvest 5% ja sisal-
davad kõiki linnaeelarvest 
makstavaid toetusi.

Lisaks eelpoolmaini-
tud valdkondadele saavad 
linnaeelarvest rahastatud 
keskkonnakaitse, tervis-
hoid, elamumajandus, 
avalik kord ja julgeolek 
– kogusummas 3,7 miljonit 
krooni.

Kuidas muutuvad töö-
tasud?

Elva linna 2008. aasta 
eelarve personalikulu-
de märksõnadeks on 15 
protsendiline palgatõus 
ja eelmisel aastal lubatud 
lasteaiaõpetajate töötasu-
de vastavusse viimine koo-
liõpetajate töötasudega. 
Kõrgharidusega lasteaia-
õpetajale makstakse vähe-
malt kooli nooremõpetaja 
palka, mis on 9516 krooni. 
Riigi abi alushariduse õpe-
tajate töötasustamisel on 
368 tuhat krooni. Seoses 
uute lasteaiarühmade ava-
misega Peedul ja lasteaia 
õpetajate suure arvuga lä-

heb planeeritud  palgatõus 
linnale maksma 2,6 miljo-
nit krooni.

Seoses miinimumpalga 
kasvuga ca 20 protsendi 
võrra kasvavad mainitud 
mahus miinimumpalka või 
selle lähedast palka saavate 
inimeste töötasud.

Vaadates ette 2009. aas-
tasse, siis julgen juba täna 
väita, et täiendavaid va-
hendeid tuleb leida huviha-
riduse (kultuur, muusika, 
sport) õpetajate ja treene-
rite töötasustamiseks.

Millised projektid ja 
planeeringud on kavas 
koostada 2008. aastal?

1,8 miljoni krooni linna-
eelarvest hõlmavad kulu-
tused projekteerimisele ja 
planeerimise. Suurim, 600 
tuhande krooni suurune 
kulutus tuleb linnal teha 
lasteaed “Murumuna” 
juurdeehituse projektee-
rimiseks, 540 tuhat krooni 
kulub kultuurikeskuse pro-
jekteerimise lõpetamisele. 
300 tuhat krooni maksab 
aastate jooksul teostatud 
geodeetiliste tööde, ko-
gunenud informatsiooni 
ehitiste, rajatiste ning teh-
novõrkude kohta sisesta-
mine ühtsesse andmebaasi 
GeoWeb. 400 tuhat krooni 
kulub mõõdistustele ja eri-
nevatele väiksematele pro-
jektidele.

Vastuvõetud eelarve an-
nab igati lootust ja optimis-
mi, et Elva areneb jõudsalt 
ja õiges suunas ning et kõik 
võimalikud ja mõistlikku 
omafinantseeringut nõud-
vad välisinvesteeringud 
suudetakse vastu võtta ja 
ka teoks teha.

Täiendav info: 730 9883; 
reno.laidre@elva.ee

Volikogulaste arvates vajab jäätmemajandus suuremat selgitustööd

Kepi sõnul saab seda teha 
vaid siis, kui saadakse kok-
kuleppele pakendijäätmeid 
koguva firmaga. Selline 
eriteenus pole aga kindlas-
ti enam tasuta. Kepi sõnul 
on probleemiks, et paken-
dikonteinereid on täna lin-
nas vähe, need on väikesed 
ja neid tühjendatakse liiga 
harva, kuid tänaseks päe-
vaks pole pakendiringlus 
ega ETO suuteline ei kon-
teinereid juurde muretse-
ma ega neid ka sagedamini 
tühjendama.

Volikogulased pärisid, 
miks peab konteinerite mi-

nimaalne tühjendussagedus 
olema kord nelja nädala ta-
gant, mitte kord kuus või 
veelgi harvem. Ametnikud 
vastasid esialgu, et see tu-
leneb seadusest, kuid kor-
rigeerisid hiljem määrust ja 
märkisid sinna konteineri 
tühjendamise miinimumsa-
geduseks üks kord kuus.

Aare Anderson päris, 
kas on ikka seaduspärane, 
et inimesele, kes pole lepin-
gut sõlminud ja oma prügi 
lasknud ära vedada, esita-
da arveid nii öelda saamata 
jäänud teenuse eest. Et mis 
saab siis, kui sellest hak-

kab arenema kohtuasju? 
Kalev Kepi sõnul loetakse 
korraldatud jäätmeveoga 
liitunuks kõik majapida-
mised olenemata inimeste 
tahtest, sest prügi tekib 
vähem või rohkem kõigil. 
Määrus näeb ette erandju-
hud ja võimaluse koguda 
olmeprügi minimaalselt 50 
liitrisesse kilekotti, kuid ei 
vabasta kedagi kohustusest 
korra kuus oma prügi ära 
vedada. Jäätmevedaja saab 
konkursi korras selleks tea-
tud piirkonnas ainuõiguse 
ning tal on õigus esitada 
miinimumarveid.

Ja kuigi nii jäätmekavas 
kui korraldatud jäätmeve-
du reguleerivas määruses 
jäid mõned punktid voli-
kogulastele segaseks, võeti 

vajalikud eelnõud vastu, 
andmaks linnavalitsuse-
le võimaluse korraldatud 
jäätmeveo organiseerimi-
sega edasi tegelda.

Opositsioon jäi nii mõneski küsimuses eriarvamusele. Pildil vasakult Sirje Pihlap, Aare 
Anderson ja Ilmar Särg.

Fotod: Sirje Veldi

Jäätmekäitlus tekitas volikogus tuliseid arutelusid ka Rein 
Abeli (vasakul), Andres Muru ja August Vesteri vahel.

Volikogu vaheajal läks volikogu esimees Leelo Suidt rahva 
sekka, kuid ei osanud ometi veel kõigile küsimustele vastu-
seid anda.
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MIS JUHTUS?

Kriminaalasjad
22. detsembril kell 21.05 kõrvaldas politsei Kärneri tä-

naval roolist 1975. aastal sündinud alkoholijoobes noor-
mehe, keda on 2004. aastal karistatud sama teo eest.

23. detsembril kell 3.50 peatas politsei Nõo vallas 1983. 
aastal sündinud juhiloata noormehe, keda 2006. aastal ka-
ristati joobes juhtimise eest.

12. jaanuaril kell 21.35 peatas politsei Käo tänaval 1984. 
aastal sündinud alkoholijoobes noormehe, keda on 2007. 
aastal karistatud joobes juhtimise eest.

Liiklus
23. jaanuaril kell 8.50 ületas Konguta vallas Fred (s 

1979) lubatud sõidukiirust 21 km/h võrra.
24. jaanuaril kell 11.15 oli Tartu maanteel roolis juhiloa-

ta Ants-Albert (s 1940), kellel oli juhtimise õigus karistu-
sena ära võetud.

25. jaanuaril kell 10 juhtis Rimma (s 1940) Konguta 
vallas sõidukit, mis ei olnud läbinud tehnoülevaatust. Kell 
10.20 ei täitnud Kirde tänaval Eduard (s 1942) liiklusmärgi 
“Peatumise keeld” nõudeid.

26. jaanuaril liikus Riho (s 1975) Nõo vallas pimedal 
ajal valgustamata teel helkurita.

27. jaanuaril kell 18.05 juhtis Elvas Kuldar (s 1970) sõi-
duautot, milles laps ei olnud turvavarustusega kinnitatud.

28. jaanuaril kell 13.10 liikles Tartu maanteel Priit (s 
1980) sõidukiga, mis ei olnud läbinud tehnoülevaatust. 
Kell 16 jäi politseile Vellavere teel silma Terje (s 1966), 
kelle sõiduk ei olnud läbinud tehnoülevaatust.

29. jaanuaril kell 12.20 peatas politsei Tartu maanteel 
juhiloata Elyse (s 1987).

Roolijoodikud 
26. jaanuaril kell 0.40 teatati politseile, et Nõo alevikus 

asuva baari juures tiirutab sõiduauto Opel Omega. Politsei 
pidas sõiduki kinni, selle roolis oli alkoholijoobes Raul (s 
1977).

28. jaanuaril kell 17.40 võttis politsei Koidu tänaval ra-
jalt maha juhiloata ja alkoholijoobes Egerti (s 1989).

Avalik kord
11. jaanuaril kell 18.30 viskas 1993. aastal sündinud 

poiss Nõo vallas puruks kooli ja katlamaja aknad. Sama 
päeva õhtul kell 20.17 viskas 1993. aastal sündinud poiss 
kiviga puruks Nõo kooli arvutuskeskuse ukse klaasi.

23. jaanuaril kell 15 rikkusid 1992. ja 1993. aastal sün-
dinud poisid Elva Linnaraamatukogus avalikku korda. 
Poisid lärmasid raamatukogu ruumides, segades sellega 
raamatukogu külastajaid ega allunud raamatukogu tööta-
ja korraldusele lõpetada korrarikkumine.

Lõuna-Eesti Päästekeskus
25. jaanuaril käisid päästjad Muru tänavas koristamas 

tänavale valgunud 2x3 meetri suurust õlilaiku.
26. jaanuaril kell 11.34 teatati, et Rannu vallas Suure-

Rakke külas on korstnajalas põlev tahm korstna ohtlikult 
kuumaks ajanud. Kohale saabunud päästjad summutasid 
põlengu ja õnneks vahejuhtumist midagi ohtlikumat ei ku-
junenud.

29. jaanuaril tegid demineerijad kahjutuks Rannu alevi-
kust leitud neli miinipilduja miini.

Elukoht tuleb registreerida
Möödunud nädalal jõudis otsepostitusena igasse Ees-

timaa postkasti elukohateate blankett ning kirjeldus selle 
täitmise kohta. Postituse eesmärk on tuletada inimestele 
meelde, et elukoha registreerimine on kohustuslik ning 
inimese jaoks kasulik.

Siseministeeriumi rahvastiku toimingute osakonna ju-
hataja Enel Pungase sõnul on igal inimesel kohustus 30 
päeva jooksul peale elukoha vahetust teatada oma uued 
aadressandmed kodukoha omavalitsusele. Kui inimesel on 
rahvastikuregistris õiged andmed, tekib inimesel koduko-
haga vastastikune kasulik suhe, isik maksumaksjana tarbib 
omavalitsuse poolt pakutavaid teenuseid ja ka soodustusi.

Olemasolevaid elukohaandmeid rahvastikuregistris 
saab kontrollida Riigiportaalis www.eesti.ee või kohalikus 
omavalitsuses. Juhul kui elukohaandmed ei vasta tegeli-
kule elukohale, tuleb andmete muutmiseks esitada elu-
kohateade, seda ka siis, kui minnakse elama välismaale. 
Vajadusel saate lisainformatsiooni omavalitsusest või sise-
ministeeriumi koduleheküljelt www.siseministeerium.ee. 
SM

Elva baptistikogudus on 
kogunud heategevusüri-
tuste korraldamisega pal-
julapseliste perede hulgas 
jõudsalt tuntust – üha 
enam laieneb nende ring, 
kes soovivad koguduse 
üritustel osaleda.

Mare Nõmmik

Eelmisel laupäeval ko-
gunes rahvast perepäevast 
osa saama rohkem, kui 
eelmistel perepäevadel 
– ligi 120 inimest pajulap-
selistest ja vähekindlusta-
tud peredest. Kõige suure-
mast, Udernas elavast ka-
heksalapselisest perest, oli 
koos emaga kohale tulnud 
kuus pereliiget, esindatud 
olid ka seitsme-, kuue- ja 
viielapselised pered. Pere-
päevale tuldi Elvast ning 
ümbruskonnast, aga ka 
Aakrest ja Saadjärvelt.

Kõikidel ei olnud ko-
halesõiduks piletiraha, 
seepärast aitasid neid oma 
transpordiga koguduse 
liikmed Peeter Tamm, 
Reio Koppel, Jim Harri-
son, Aivar Ubina ja Pille 
Linde.

“Kuigi räägitakse, et 
Eestimaal on lapsi vähe, 
siis täna ma seda juttu küll 
ei usuks, sest siin on lap-
si väga palju,” rõõmustas 
juba kuuendat perepäeva 
korraldanud koguduse lii-
ge Eda Koppel. “Mõned 
nendest peredest elavad 
vaid lastetoetusest, sest 
ema on väikeste lastega 
kodune ja isal pole tööd.”

Koppeli sõnul oli ürituse 
mõtteks, et lapsed saaksid 
kõhu korralikult täis süüa 
ja kuulata täiskasvanute 
õpetussõnu, et muutuda 
seeläbi natuke paremaks 
ning targemaks.

“Kristlik maailmavaa-
de õpetab täiskasvanud 
inimesi lapsi aitama ja ar-
mastama ning ta ei luba 
ükskõikselt suhtuda õn-
netutesse peredesse, kus 
elu on sassis ja vanemad 
on stressis,” ütles Koppel. 
“Iga laps on ka minu asi. 
Ma ei oska olla õnnelik, 
kui minu ümber on nii pal-
ju häda ja viletsust.”

Koppeli sõnul on ta 
vabatahtliku vaimulikuna 
vanglas töötades näinud 
palju lasterikastest pere-

UUDISED

Baptistikogudus kutsus taas 
perepäevale

dest pärit poisse ja mehi. 
Enamus neist pole kunagi 
oma isa näinud või on siis 
isa alkohoolik või vanglas 
istunud.

“Ma ei näe vanglas üh-
tegi kurjategijat. Ma näen 
seal kellegi isa, meest või 
poega, kes on õnnetud ja 
endaga täiesti läbi,” rääkis 
Koppel. “Need inimesed 
on elanud keskkonnas, kus 
on olemas kõik tingimused, 
et nad selliseks muutuksid 
ja elu ei pakugi neile muud 
võimalust, et võinuks teisi-
ti minna.”

Õpetlike vestluste va-
hele pakkus muusikalist 

meelelahutust koguduse 
duett Reio Koppel ja Kalle 
Perandi. Lastevanematega 
vestlesid baptistikoguduse 
pastor Peeter Tamm ja 
tema abikaasa Mare, kel-
le peres kasvab neli pois-
si. Tammede pere jagas 
poiste kasvatamisega seo-
tud kogemusi ning rääkis 
sealjuures üleskerkinud 
probleemidest ja iseenda 
paremast tundmaõppimi-
sest selles töös.

Perepäeva rikkaliku toi-
dulaua eest hoolitses pere-
naine Laevi Perandi, toidu-
lauda aitasid katta Karima 
Elva OÜ, Todas AS, Rak-

vere Piim AS, Rõngu Pa-
gar OÜ, Rõngu Aed AS, 
Waide motell, 777 Elekter 
OÜ, Elva Tarbijate Ühistu, 
perekond Mõtus ja Lembit 
Abel. Lapsed said USA 
kristlastelt kingipakid.

Üritust oli kajastamas 
ka Pereraadio ajakirjanik 
Mare Pihlak. Huvilistel on 
perepäeval salvestatud in-
tervjuusid võimalik kuula-
ta Pereraadiost 5. veebrua-
ri õhtul kell seitse. Pihlak 
soovitas lastel kuulata ka 
saadet “Vanaisa piibli-
lood”, mis on Pereraadio 
eetris laupäeviti keskpäe-
val.

Eve Kriisa Lagujalt käis perepäeval koos poegade Robini, Kevin-Sveni ja Melviniga. Eve oli 
perepäeval esmakordselt ning kõige enam hindas ta siit saadud õpetussõnu ja tänapäeva 
eluks väga vajalikku hingelist tasakaalu.

Foto: Mare Nõmmik

Maxima detailplaneering valmib 
septembris

Volikogu algatas Valga maantee 5 detailplaneeringu 
eelmise aasta 17. detsembril. Linn sõlmis detailplaneerin-
gu koostamiseks lepingu OÜ-ga Moodul Projekt. Kuna 
linnavalitsus ei arvestanud detailplaneeringu koostami-
seks vajalike rahaliste vahenditega, annab kinnistu omanik 
Maxima Eesti OÜ linnale üle detailplaneeringu koostami-
seks 182 900 krooni. Planeering valmib 15. septembriks. 
EPP

Keskkonnainspektsioon
tuvastas jaanuari keskel 
Eesti suuremates linna-
des ja asulates läbi viidud 
kontrolli käigus taaskasu-
tatavate jäätmete kogu-
misel ja äraveol mitmeid 
puudusi.

Kontroll näitas, et ligi 
10 protsenti avalikus ka-
sutuses olevatest kontei-
neritest olid ületäitunud, 
samuti oli mitmel juhul 
probleemiks konteinerite 
ebapiisav ja arusaamatu 
tähistus.

Inspektsioon juhtis mit-
tetulundusühingutele Ees-
ti Pakendiringlus ja Eesti 
Taaskasutusorganisatsioon 
saadetud märgukirjas tä-
helepanu vajadusele kon-
teinereid sagedamini tüh-
jendada või paigaldada 

suuremad konteinerid.
Samuti tuleks taaska-

sutusorganisatsioonidel 
laiendada ja tihendada 
kogumisvõrku, mis või-
maldaks inimestel võimali-
kult mugavalt jäätmeid üle 
anda, märkis inspektsioon.

Samas näitas kontroll, 
et olukord on võrreldes 
aasta esimese nädalaga 
juba märgatavalt parane-
nud.

Jäätmete sorteerimist 
puudutav märgukiri on 
saadetud ka kõigile kohali-
kele omavalitsustele.

Omavalitsustele selgi-
tas inspektsioon nende 
rolli jäätmekäitluses, mis 
hõlmab nii olmejäätmete 
sortimise, veo kui ka taas-
kasutamise korraldamist 
kohapeal. Samuti on oma-

valitsustele selgitatud nen-
de õigusi, näiteks õigust 
nõuda taaskasutusorgani-
satsioonidelt elanike jaoks 
mugava kogumissüsteemi 
loomist.

Möödunud reedel koh-
tusid keskkonnainspekt-
siooni ja Jäätmekäitlejate 
Liidu esindajad, et arutada 
olmejäätmete sortimise 
nõudega kaasnenud kit-
saskohtade lahendamist.

Jäätmekäitlejate Liidu 
juhid tunnistasid hetke-
puuduseks avalike taas-
kasutatavate konteinerite 
ületäitumise, mille põh-
juseks on nii taaskasutus-
organisatsioonide vähene 
tellimus kui ka elanike-
poolne oluliselt suurene-
nud sortimine.

Samuti tõdeti, et kui 

pakendi ja paberi ning pa-
pijäätmete kogumine on 
normaliseerumas, siis ena-
mikus omavalitsustes puu-
dub võimalus biolaguneva-
te aia- ja haljastusjäätmete 
kogumiseks ja käitlemi-
seks. Lahendused peavad 
välja töötama kohalikud 
omavalitsused.

Keskkonnainspektsioon
keskendub hetkel kontrol-
limisel jäätmekäitlejatele, 
taaskasutusorganisatsioo-
nidele ja omavalitsustele 
ning keskkonnarikkumiste 
avastamisel rakendab ka-
ristusi. Eelkõige hindab 
inspektsioon oluliseks süs-
teemi toimima hakkamist, 
mille juures on oluline 
probleemide kaardistami-
ne, lahendamine ja selgi-
tustöö. BNS

Inspektsioon leidis jäätmeringluses mitmeid probleeme
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* Politseijaoskonnas 
toimunud traditsioonilisel 
aasta alguse ümarlaual is-
tusid koos vallavanemad, 
volikogu esimehed ja lin-
napea. Komissar Kaja 
Tennosaar tõdes, et El-
vas on kaks korda püütud 
tööle panna heakorrapo-
litseinikku. Vajadus ühe-
mehelise politseiposti jä-
rele oleks raudteejaamas, 
kuid politseil pole raha ei 
ruumi kütteks ega elektri-
radiaatori ja kahetariifse 
voolumõõtja soetamiseks. 
Kibedalt kõlas tõdemine, 
et kõik vallad premeerisid 
politseipäeval oma kons-
taableid ja leidsid neile li-
sabensiini, linn aga mitte. 
Elva linnavolikogu esimees 
Laur Palgi soovitas jaama 
politseipostiga seotud ku-
lutuste katteks esitada lin-
nale kirjaliku taotluse.

* Kollase maatiigri aas-
ta algust tähistasid Elva 
lapsed nii gümnaasiumis 
kui huvikoolis.

Gümnaasiumi kuns-
tiklassi õpilased korral-
dasid mõnusa tiigrishow. 
Sinilinnus joonistati tiig-
riteemalisi pilte ja pandi 
paberile soove tiigriaas-
taks, olid disko, mängud 
ja tehti teatrit. Linna peal 
lasti lahti kõlakas, et Tiig-
ri aasta esimesel päeval 
võib kaubamaja ühel aknal 
näha mannekeennukke ja 
toimub happening. Õh-
tul oli Sinilinnus Anneli 
Parksepa tantsutüdrukute 
etendus.

* Linnavolikogus teatas 
linnapea Väino Uibo, et 
nn Aino Kalda maja (Kesk 
40), mida on kord avalikul 
enampakkumisel püütud 
edutult maha müüa, võib 
nüüd leida peremehe. Ni-
melt ei leidvat Võrus te-
gutsev paastulaager Kubija 
hotelliga ühist keelt ja näib 
olevat seda meelt, et kolib 
Elvasse. Kümnepäeva-
ne ravitsükkel tähendab 
seda, et patsiendid elaksid 
võõrastemajas, kus on res-
toran ja raviprotseduuri-
deks sobivat hästi kelder. 
Põhilised patsiendid on 
soomlased ja sakslased, nii 
et Elva ettevõtjad saavad 
rahakatele klientidele oma 
teenuseid pakkuda. Firma 
olevat valmis välja ehitama 
korraliku raamatukogu ja 
internetipunkti.

* Linnavalitsus avaldab 
Ühispanga arve numbri, 
kuhu ootab Aino Kalda 
ausamba loomise toetajailt 
annetusi.

Keskerakonna ajaleht Kesk-
nädal avaldas sel nädalal 
anonüümse nupukese, mil-
les väidab, et Elva linnapea 
Reno Laidre on rikkunud 
seadust.

Sirje Veldi

Kesknädala andmetel re-
gistreeris Reno Laidre end 
31. detsembril 2007 Rõngu 
vallast Elva elanikuks, mille-
ga andis Maksuametile selge 
sõnumi, et tema 2008. aasta 
maksud läheksid Elva linna. 
2. jaanuaril 2008 registreeris 
Laidre end Rõngu valda ta-
gasi. Loos vihjatakse Koha-

Kujutage ette, et te töötate 
väikeses toidupoes. Ühel 
päeval selgub, et kassas 
on puudujääk. Et süüdlast 
välja selgitada ei õnnestu, 
teatab kaupluseomanik, et 
puuduolev summa peetak-
se kõigi töötajate palgast 
kinni.

Marika Tuus
Riigikogu liige, endine 

ETV peausaldusisik

Aga just nii lubab toimi-
da uus töölepinguseaduse 
eelnõu, mida tahetakse ora-
vate, Isamaa ja Res Publica 
Liidu ning tööandjate poolt 
Riigikogus läbi suruda.

Oletame, et ühel päeval 
teie nägu tööandjale enam 
ei meeldi. Ta vallandab teid 
kõige räigemal viisil – eba-
seaduslikult. Ja olgugi, et ka 
kohtus jääb ta süüdlaseks, ei 
nõua seadus enam töötaja 
ennistamist oma töökohale 
tagasi. Kas pole kummaline 
viis seadustada seaduse rik-
kumist?

Täiesti õigustatult pee-
takse töölepinguseadust 
töösuhete käsiraamatuks ja 
põhiseaduse järel inimese 
elus tähtsaimaks seaduseks, 
sest see puudutab ju umbes 
75 protsenti elanikkonda. 
Ja selge, et kui kogu tänane 
seadusandlus tahetakse pea 
peale keerata ja tööandja 
vastutus, äririskid ja kohus-
tused pannakse vaid töötaja 
peale, kutsub see esile tu-
geva vastuseisu. Oravapar-
tei tahab käsitleda töötaja 
ja tööandja vahelist suhet 
ostu-müügi tehinguna. Ini-
mese töölevõtmine on kui 
poole kilo süldi või vorsti 
ostmine, kus mõlemad poo-
led on võrdsed.

Töötaja kaitse Eesti 
moodi

Euroopa aga peab töö-
võtjat nõrgemaks pooleks. 
Saksamaal on vallandamis-
kaitse sedavõrd tugev, et 
näiteks õpetajat, kes on 15 
aastat ühel kohal töötanud, 
ei saagi töölt vallandada 
kui ta just kriminaalkurite-
gu pole korda saatnud. Ja 
kui meie seadusekaitsjad 
toovad näiteks Taani, kus 
võib töötaja kergesti ja väi-
kese hüvitisega koondada, 
siis unustatakse mainima-
ta, et sealset koondatut 
ootab nelja aasta jooksul 
ees töötuskindlustushüvitis, 
mis on kuni 90 protsenti 
varasemast palgast. Meie 
töötuskindlustushüvitis on 
Euroopa väiksemaid. Ja 
kui teistes riikides maksab 
sellesse fondi valdava osa 
iga kuu tööandja, siis meil 

tehti aastate eest otsus, et 
just töötaja osa on sellesse 
suurem. Seega kui töösuhe 
lõpeb, pakutakse töötajale 
ta enda raha. Tekib küsi-
mus, miks peavad töövõtjad 
tööandjate äririskid ja ma-
janduslikud möödalaskmi-
sed kinni maksma? Pealegi 
saavad sellest fondist raha 
vaid need töötud, kes on 
tööandja algatusel vallan-
datud ja kes on vähemalt 
aasta sellesse fondi ka sisse 
maksnud, ülejäänud pea-
vad läbi ajama pisku töötu-
rahaga. Töötukindlustuse 
saajaid on Eestis töötutest 
ainult 7 protsenti. Aga kui 
30 aastat ettevõttes tööta-
nud inimesele makstakse 
koondamisel ühe kuu tööta-
su võrdselt ühe aasta tööta-
nuga ja etteteatamistähtaeg 
on vaid 15st 60ne päevani, 
on midagi ikka väga viltu. 
Saksamaal, Rootsis, Norras, 
Soomes ulatub etteteatami-
ne 6-7 kuuni.

Ka võimaldab uus sea-
dus vähendada töötajate 
palka tööandja suva järgi 
kuni kolmeks kuuks. Samu-
ti ühepoolselt lepingutingi-
musi muuta. Kui töötaja 5 
päeva jooksul ei protesteeri, 
loetakse leping muudetuks. 
Eelnõu annaks ka suvalise 
võimaluse sõlmida tähtajali-
si töölepinguid. Tööandjale 
on see muidugi eriti soodne, 
sest ta ei pea siis üldse min-
geid hüvitisi maksma. Prae-
gu saab tähtajalisi lepinguid 
sõlmida ainult teatud piira-
tud juhtudel. Rasedaid ja 
väikelapse vanemaid saab 
praegu koondada vaid töö-
inspektsiooni nõusolekul, 
samuti usaldusisikuid. Uue 
eelnõu järgi on ainuotsustaja 
tööandja. Kui usaldusisikuil 
pole enam vallandamiskait-
set, siis ei kaitse tööinimest 
enam keegi. Keegi ei pane 
oma pead võitluseks tulle 
teades, et teda võidakse igal 
sammul vallandada. Ja juur-
de ei sünniks enam ühtki 
kollektiivlepingut, milliseid 
meil niigi tagasihoidlikult 
sõlmitakse. Leppetrahvid ja 
tööandjale saamatajäänud 
tulu hüvitamine viiks aga 
töötajad eluaegsesse võla-

vanglasse.

Sotsid olid 
tööandjate 
unistusseaduse 
autorid

Parema mäluga inime-
sele on nüüd lausa lustlik 
lugeda riigikogu sotside 
fraktsiooni esimehe Eiki 
Nestori parastusi, et nii-
kaua kui nemad valitsuses 
on, niisugust ebainimlikku 
tööandjate unistusseadust 
vastu ei võeta. Ent sama 
hull kui oravate tehtu, oli 
Mart Laari kolmikliidu va-
litsuse sotsiaalministri Eiki 
Nestori omaaegne seadus. 
Töötasin sel ajal veel Eesti 
Televisioonis ja tegin tar-
bijakaitse saadet Knopka. 
Sellist kriitikat, mis sotside 
aadressil telemajja tuli, pole 
ma kunagi hiljem enam ko-
hanud. Said mõlemad, nii 
minister kui tema tolleaeg-
ne abi, praegune Riigikogu 
sotsiaalkomisjoni esimees 
Heljo Pikhof. Ja eelnõu 
olekski vastu võetud, kui 
mitte Laari valitsus ise po-
leks 2002. aasta talvel lõhki 
läinud. See päästiski tol ajal 
tööinimesed sotside jube-
dast seadusest. Kõik need 
tänasedki õudused – ennis-
tamise kadumine, koonda-
misrahade vähendamine jne 
olid tollases eelnõus sees.

Suured vaidlused töö-
lepinguseaduse ümber oli 
ka Juhan Partsi kolme R-i 
ehk Res Publica, Refor-
mierakonna ja Rahvaliidu 
valitsuse ajal. Ilmselt anti 
tollasele sotsiaalministrile 
Marko Pomerantsile ora-
vate poolt kõva käsk kätte, 
et olgu olla. Tol ajal oli aga 
oravatel tarvis veelkord 
töökohtade loomisega väl-
ja tulla, kuna 1999. aastal 
jäi nende lubadus luua 24 
000 uut töökohta, ju täit-
mata. Mäletan, kuidas me 
sotsiaalkomisjoniga kuude 
kaupa töötasime ka puhke-
päevadel. Eelnõu oli vägagi 
tööandja poole kiivas. Meil, 
opositsioonipoliitikuil õn-
nestus aga eelnõud komis-
jonis kõvasti tasakaalustada 
ja lõpuks sai tast nii hea asi, 
et oravapartei seda nähes 
paanikasse sattus ja eelnõu 
kiiresti menetlusest tagasi 
võttis ning riiulile paremaid 
aegu ootama pani. Nüüd 
siis leitigi, et parem aeg on 
käes. Ansipil ja Langil on 
nüüd vaja aprillisündmus-
te taustal teha tööandjate-
le sügav kummardus, sest 
sadu miljoneid kaotanud 
ettevõtjatele tuleb ju mida-
gi kompensatsiooniks teha. 
Elame, näeme. Kas uus or-
jaaeg tulekul?

Kas uus orjaaeg?Ametühingud: buu…
buuu…buuu…

…nagu tegi Karlsson siis, 
kui ta maailma parimat 
tonti mängis. Nüüd on seda 
ajaviidet, aga ilma huumo-
rita, hakanud harrastama 
teatud väikese osakese ees-
ti tööliskonna juhid. Unus-
tades, et nad esindavad 
vaid kümnendikku Eesti 
töötavast rahvast. 

Igor Gräzin,
Reformierakond

Nende haardeulatusest 
välja jäävat tavarahvast ha-
kati ahastusse ajama – seo-

ses uue töölepingu seaduse projektiga. Rõhutan: projekti-
ga. Ja kui vaidlemise enese ärahoidmiseks isegi miitinguid 
kokku kutsutakse (tõsi, vaba rahvast oli Tallinnas tööajal 
alla 100 inimese), siis ma ei teagi, kas naerda või… nutta. 
Sest miiting tähendab seda, et 90 protsendil eesti töötaja-
test, kes ametiühingutest midagi kuuldagi ei taha, keela-
takse isegi mõtte avaldamine ära.

Töölepingu reformile pühendatud telesaates sotsialist 
Nestor ütleski: ametühingud kavatsevad kaitsta (kelle eest? 
jääkaru Tallinna loomaaias on endiselt puuris ja rohkem 
vaenlasi ma ei tea) ka neid töölisi, kes ametiühingutesse ei 
kuulu! No ma küsin: kes neile selle õiguse andis? Oletame, 
et mina – ütleme – mehaanik – sõlmin töökoja ülemusega 
lepingu aastase koondamistoetuse peale ja palga peale 25 
tuhat krooni ja ületundide eest topelttasu… Ei, ütlevad 
ametühingud. Kollektiivleping, mille meie sinusuguse tu-
raka eest ära teeme, lubab toetust üheks kuuks, palka 13 
tuhande ligi ja ületunnid lõpetame hoopis ära… Kuidas 
meeldib?

Muide, üks asi, mida ametühing veel ära ei unusta, on 
liikmemaks ja omaenese ülemuste palgad ja muud mõnud 
– mida vähem liikmeid, seda raskemalt tuleb ju koort liik-
mete pealt riisuda…

Need, kelle vahutavast suust kuuleme me sellest, kuidas 
töölepingureform (millega – uskuge ometi! – olid nõus ka 
sotsialistid siis, kui nad valitsusse tahtsid) tööinimest “koo-
rib”, pole vist tavalist Eesti ettevõtet näinud muidu, kui 
viimati kinoringvaatest “Nõukogude Eesti”.

88 protsenti Eesti firmadest on mikroettevõtted – 5-10 
töötajaga, kus omaniku ja mitteomanike suhted on kõike 
muud, kui klassivaen. Ei noh, ütlemist ja viltuvaatamist 
tuleb ikka ette, aga – n-ö perekonna sees. Ülemäärased 
(majandusliku tegevusega mittetagatud) väljamaksed vii-
vad pankrotti, laiskvorsti pole mõtet endi hulgas pidada ja 
meestele tuleb maksta palka, mida nad väärt on, mille nad 
on välja teeninud ja milles on kokku lepitud. Ilma Tallinna 
luksusametühingute ahne vahelesegamiseta.

Selles väikeses ettevõttes, millest ma räägin ja millis-
test Jõgevamaa tegelikult koosnebki, tähendavad nii “pe-
remehe” ahnus kui ka heldus seda, et töö kaotavad kõik 
– esimesel juhul lähevad mehed ära, teisel ei jõua ettevõte 
ennast ülal pidada.

Sihukeses väikeses ettevõttes kujunevad parimad suhted 
ikkagi siis, kui inimesed – ühe-küla-mehed-ju! – omavahel 
räägivad ja on nõus omavahel ühist koormat vedama. Vaat 
selles ongi uue töölepinguseaduse esimene mõte: tööle-
ping saab olema selline, nagu inimesed seda ise tahavad 
ja endile välja räägivad ning seaduses on kirjas vaid see, 
millest halvemaks vastastikused tingimused minna ei tohi. 

Jutt sellest, et töölepingutes saab miski olema tasakaa-
lust (?) väljas (!), on udutamine – kuna tööleping on vaid 
üks osakene tsiviilõigusest, siis ilmselt tasakaalustamatu 
leping mistahes vallas on lihtsalt algusest peale kehtetu.

Niisiis esimene rahva hirmutamise põhjus on nüüd tea-
da: ilma hirmuta rahvast ametühingutesse ei aja (ei aja 
tegelikult hirmugagi!), aga siis pole ju ka ametühingute 
ülemusi enam vaja… Meie saame sellest aru, aga nemad 
mitte. Aga see on alles esimene teema. Töölepingust rää-
gime varsti edasi. Aga seniks: rahulikku tööd ja rahulikke 
unesid – karta pole midagi.

liku omavalitsuse korralduse 
seaduse paragrahvile 18, mis 
kinnitab, et volikogu liikme 
volitused lõpevad ennetäht-
aegselt, kui isiku püsiv elu-
koht muutub ega asu Eesti 
rahvastikuregistri andmetel 
selles vallas või linnas. Sellest 
järeldab Kesknädal, et Laid-
re volitused Rõngu vallavo-
likogu liikme ja esimehena 
lõppesid Elvasse ümberre-
gistreerumise hetkest ja et 
pärast 31. detsembrit 2007 
on tema tegevus vallavoliko-
gu esimehena ebaseaduslik 
ning kõik tema allkirja kand-
vad vallavolikogu otsused 
tuleb lugeda õigustühiseks. 

Kesknädal soovitab Laidrel 
ise Rõngu vallavolikogu esi-
mehe kohalt tagasi astuda 
ja muu hulgas ka Elva lin-
narahval ja Reformierakon-
nal mõelda, kas “seadusest 
möödahiilivaid vangerdusi 
tegev inimene” sobib Elva 
linnapeaks.

Reno Laidre sõnul pole 
ta Elva linnapeana seadust 
rikkunud. “Ükski seadus 
ei reguleeri seda, kuhu lin-
napea peab olema sisse 
kirjutatud,” väidab Laidre. 
“Rõngu volikogu esimees 
kirjutas ennas korraks Elva 
linna ja ülejärgmisel päeval 
Rõngu valda tagasi. Kas ta 

sellega on seadust rikkunud, 
ma ei tea. Samas ei ole see 
eriline saladus, et minu hing, 
mõtted ja energia on Elva 
linna toimetamiste-tegemis-
te juures ning Rõngus olen 
paljuski vaid selle pärast, et 
väga paljud inimesed Rõn-
gus soovivad, et ma olemas 
oleks ning Elva linnal on 
Rõnguga palju ühiseid mu-
resid (Käärdi elanike soo-
jaga varustamine, ühisvee-
värgi-kanalisatsiooni ehitus, 
lasteaiakohad ...). Kuna olen 
paljuski vastutav Elva linna 
eelarve koostamise ja täit-
mise eest, siis on minu jaoks 
oluline, et saan ka ise panus-

tada Elva linna tulubaasi.”
Paar aastat tagasi tegi sa-

masuguse vangerduse Tartu 
linnavolikogu liikmeks olles 
üheaegselt ka Kallaste lin-
navalitsuses töötanud Uwe 
Kersna, Laidre erakonna-
kaaslane ja sõber, kes nüüd 
juhib Elva Varahalduse 
OÜ-d. Kersna sai olla Kal-
laste linna elanik kümme 
päeva, siis registreeris mees 
end Tartu linna tagasi. Tollal 
leidis Tartu linna valimisko-
misjon, et kuna mees on end 
ennistanud tagasi Tartu linna 
kodanikuks, siis ei saa teda 
volikogust välja heita.

Laidre oli Elva linna ko-

danik vaid paar päeva ning 
ennistas end samuti Rõngu 
valla kodanikuks.

Seadus näeb ette, et kui 
voliniku alaline elukoht ei 
ole rahvastikuregistri and-
meil samas linnas, mida ta 
esindab, lõpetatakse tema 
volitused volikogus enne-
tähtaegselt. Kesknädala 
väitel on Keskerakonna pea-
sekretär Priit Toobal teinud 
Elva linnapea seaduserik-
kumise asjus järelepärimise 
Vabariigi Valimiskomisjoni 
esimehele Heiki Sibulale, 
Tartumaa valimiskomisjoni-
le ja Rõngu valla valimisko-
misjonile.

Kesknädala arvates ei sobi Reno Laidre volikogu esimeheks ega ka linnapeaks
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JUUBILAR

Foto: Virve Tomson

Kaja Härm: tuleb teha nii, nagu klient soovib

Mimmu on juubilari lapse-
lapse kass, kes tarvilike as-
jatoimetuste ajaks vanaema-
le hoida tuuakse. Said lapse-
lapsed kantseldatud, saavad 
hoitud koduloomadki.

31. jaanuaril tähistas 65. 
sünnipäeva üle neljaküm-
ne aasta Elvas meestejuuk-
suri ametit pidanud Kaja 
Härm.

Virve Tomson

Kuidas teist juuksur 
sai?

Lapsena oli mul unistu-
seks kaks elukutset – raa-
matukoguhoidja või juuk-
sur. Lugeda on mulle elu-
aeg meeldinud. Kui lapsed 
olime, polnud õieti elekt-
ritki, koolitükid tegime 
petrooleumilambi valgel, 
aga meie vennaga lugesi-
me muudkui õhtuti voodis 
salamahti raamatuid, tas-
kulambi valgel. Saime ema 
käest pahandada. Alati kui 
ema linnas käis, ostis mei-
le lasteraamatuid. Meil oli 
neid üsna palju ja lugesime 
hoolega. Mõtlesin, et raa-
matukoguhoidjana saan 
töötada raamatute kaskel 
ja lugeda niipalju kui ta-
han.

Elukutse valikul sai aga 
otsustavaks ema nõuan-
ne: “Õpi jah üks amet, mis 
toidab eluaeg. Karvad kas-
vavad inimestel kogu elu 
– juuksuritöö otsa ei saa.” 

Miks just meeste juuk-
suriks?

Kui tolleaegse Jõgeva 
teeninduskombinaadi kor-
raldatud juuksurite kursus-
tele läksin, õpetati seal pa-
rajasti meestejuuksureid. 
Sain seal ka silmavärvija 
ja maniküürija kutse. Mul 
oli plaanis hiljem läbi teha 
ka naistejuuksurite kursus, 
kuid amet selge, tuli rut-
tu tööle hakata, elamiseks 
raha teenida.

Kuidas Elvas alustasi-
te?

Elvasse tulime abikaasa-
ga 1965. aastal ja sain tolle-
aegses Tartu teenindustoot-
misvalitsuse alla kuulunud 
Elva teenindusmajas kohe 
ka töökoha. Juukselõikus 
maksis 18 kopikat. Kui ži-
letiga kaela puhastamine 
juures oli, siis 20-23 ko-
pikat. Habeme ajamine 
maksis 9 kopikat. Kui oli 
pikem habe, mis vajas enne 
masinalõikust, tuli 5 kopi-
kat hinnalisa. Kui klient ka 
odekolonni soovis, tuli kok-
ku maksta 20 kopikat. Sel-
lest saime endale 50 prot-
senti, nii et kümme kopikat 
habeme pealt. Habemeaja-
mise noad teritasime ise, 
kuus-seitse nuga oli. Terve 
pühapäev kihnasid kodus 
luisu peal noid nugasid! 
Ega töö juures selleks aega 
polnud, seal lasid noad nii-
sama rihma peal üle.

Habet käidi juuksuris 

tavaliselt kaks korda näda-
las ajamas ja kolmapäeva 
ning laupäeva hommikul 
kui tööle tulin, oli teenin-
dusmaja kitsas koridor kar-
vaseid mehi täis. Habemed 
on erinevad, mõnel klien-
dil oli nii kõva habe, et oli 
ajamisega kohe tegu. Mõni 
mees lasi ka pea habeme-
ajamisnoaga paljaks ajada. 
Suured juuksed masinaga 
maha, pea vahuga kokku ja 
siis ajasid. Kui klient tõm-
bas endal vastu karva üle 
pea ja kui siis kare oli, sain 
noomida. Läikima pidi!

Kes on olnud erilisemad 
kliendid?

Need olid juudid, kes 
igal suvel Elvas suvitamas 
käisid. Küll neil olid kõ-
vad habemed! Nendele 
tuli teha enne habemeaja-
mist kuuma kompressi, et 
võtaks naha pehmemaks. 
Froteerätik keeva vette, 
siis hoidsid habemel peal. 
Olid küllaltki kapriissed 
kliendid. Habe aetud, tuli 
odekolonnitamine ja kree-
mitamine. Mõni lasi enne 
kreemitamist veelkord 
kuuma kompressi teha.

Ekstreemseim soeng, 
mida olete teinud?

On tulnud ette erilisi 
juukselõikusi, kus on soo-
vitud ruudulist või triibu-
list pead. Ruudukujulisi 
juustesaari oli üsna raske 
lõigata. Oleks vaja šablooni 
olnud, oleks paremini saa-
nud. Sellised ektreemsed 
lõikused tehakse šablooni-
ga. Triibuline juukselõikus 
oli mul esimene selletaoli-
ne proovitöö. Ajasin kää-
ridega sihid sisse ja kliendi 
soovil tuli juuste triipude 
vahed veel ühe karva kau-
pa habemenoaga laiemaks 
teha. Rastapatse ma teinud 
ei ole. See on rohkem sa-
longitöö – soeng kõrgemast 
hinnaklassist.

Šikim meestesoeng?
80ndatel aastatel tuli 

meestele palju föönisoen-
guid teha. Meie saime föö-
nid enne, kui need naiste 
juuksurisalongi jõudsid. 
Naised lokitasid ja tu-
peerisid põhiliselt. Nais-
tejuuksurisse tõi föönid 
sassoonsoeng. Föönitatud 
soengutega mindi peole, 
restorani... Ja kui palju 
peigmeestele pulmasoen-
guid tegime – üks ikka 
šikim kui teine! Olid koo-
lutatud soengud ja tegime 
laineid, mida täienduskoo-
litusel õpetati. Nüüd ei ole 
aastaid enam peigmeestele 
soengutegemist olnud.

Meeste juukselõikus 
on olnud klassikaline läbi 
aastate. Kas töö rutiinseks 
pole muutunud?

On küll. Noorena ma nii 
meeletult tahtsin juuksu-
riks saada, nüüd on tuhin 
nagu mööda läinud. Praegu 
on põhiline null-lõikus. Pä-
ris kiilaks aetakse nüüd vä-
hem. Tahavad seda tüüakat 
– 2-3 sentimeetri pikkused 
harjased. Ja ikka kõrva ta-
gant nii paljaks ajada. Mul-
le selline meeste soeng eriti 
ei meeldi, aga tuleb teha 
nii, nagu klient tahab.

Mis on aastate jooksul 
teie töös muutunud?

Masinad on palju pare-
maks läinud. Nüüd on vaik-
semad ja lõikavad paremini. 
Ja käärid on hoopis teised. 
Kerged, lõikavad hästi, te-
ritada pole vaja. Maksavad 
küll kuni 1000 krooni, kuid 
endisi kääre, millega palju 
aastaid sai töötatud, et taha 
enam kättegi võtta. Ka ha-
bemeajamisnuge ei pea 
enam teritama. Tervisekait-
se keelas juuksuritöökoda-
des 80ndate aastate lõpus 
habemeajamise ära – aidsi 
tõttu.

Mis kõige tähtsam muu-
tus – olen oma aja pere-
mees. Töötame ühes toas 
kolmekesi, kus igaüks on 
omaette väikeettevõtja. 
Tööajad aga lepime oma-
vahel kokku ja ükski järje-
korras ootav mees püga-
mata ei jää.

Kui kroon tuli, maksis 
meeste juukselõikus viis 
krooni. Mõtlesin, et nii 
suur raha, kuhu selle raha-
ga minema hakkan! Nüüd 
on kõige kallim teenus hin-
nakirjas tavaline lõikus, mis 
maksab 50 krooni. Null-lõi-
kus maksab 20 krooni. Vist 
tuleb hindasid tõsta, sest 
jaanuaris tõusid meil ka 
kütte ja üüri hinnad.

Kaua on plaanis juuk-
suriametit pidada?

Seda veel ei tea. Oleneb 
tervisest. Aasta-kaks ikka 
kindlasti. Ongi mure, et kui 
töölkäimise lõpetan, mille-
ga siis tegelema hakkan?

Siis on ehk rohkem aega 
reisimiseks?

Tänu tütrele ja väimehe-
le olen reisida saanud küll. 
Nemad on mind sõiduta-
nud Euroopa riikides ja 
Egiptuseski on ära käidud. 
Nõukaajal sai ametiühingu 
tuusikuga Buhhaara kõr-
beski ära käidud. Olin tol 
korral reumaga hädas, aga 
kõrbeliiv võttis mu jalga-
dest valu.

Unistuseks on ära käia 
Madakaskari saarel, kus 
kasvavad haruldased tai-
med ja elavad põnevad 
loomaliigid. Sellist reisi en-
dale muidugi lubada pole 
võimalik, aga tore on unis-
tadagi!

Jaanuarikuu viimasel nä-
dalavahetusel toimus Saa-
remaa ühisgümnaasiumis 
kooli 89. aastapäevale pü-
hendatud XII Saaremaa 
üleriigiline solistide ja 
duettide konkurss.
5.-6. klassi õpilaste vanu-
segrupis tunnistati pa-
rimateks Elise Ustav ja 
Mari-Liis Kaldvee Elva 
laulustuudiost.

Virve Tomson

Traditsioonilisel Saare-
maa lauluvõistlusel esines 
kokku 73 solisti ja 12 duetti 
Eesti koolidest, laulustuu-
diotest ja muusikakooli-
dest, kolmes vanuserühmas 
viiendast kaheteistküm-
nenda klassini. Soovitav oli 
laulda eesti keeles ja välti-
da konkurssidel korduvalt 
esitatud laule. Hindamisel 
pidas žürii silmas musi-
kaalsust, artistlikkust ja 
laulu huvitavat tõlgendust. 
Lisaks arvestati esinemisel 
ka austust lava, publiku ja 
žürii vastu ning kostüümi 
leidlikkust vastavalt stiilile 
ja eale.

Žürii liikmeskond on 
Saaremaa lauluvõistlusel 
tavapärasest laste võistu-
laulmiste hindamiskomis-
jonidest arvukaim – kahek-

Elva laululaste 
lauluvõit Saaremaal

saliikmeline. Esinejatele 
jagasid punkte lauljad ja 
muusikaõpetajad Mare 
Väljataga ja Sirje Medell, 
laulja Kaire Vilgats, so-
list ja helilooja Erko Niit, 
laulja ja muusikatoimetaja 
Maian Kärmas, raadiosaa-
tejuht ja acidjazz orkest-
ri Cosmoskva liige Priit 
Pruul, näitleja ning muu-
sikaprodutsent Anne Vee-
saar ja solistide konkursi 
laureaat Laura Junson.

Igas vanuserühmas anti 
välja kolm auhinnakohta ja 
hulgaliselt eripreemiaid nii 
žüriilt kui korraldajatelt.

Saaremaa noorte solis-
tide konkursi Grand Prix 
võitis Eva-Lotta Vunder 
Viljandi muusikakooli lau-
lustuudiost Viva la Musica, 
juhendaja Hedi-Kai Pai.

Elvast osalesid laulukon-
kursil õpetaja Livia Kuusk-
vere laululapsed Elise 
Ustav, Mari-Liis Kaldvee 
ja Hanna Mets ning Elva 
gümnaasiumi laulutüdruk 
Helena Talviki Tarto, kes 
harjutab laulustuudios The 
Voices Elmet Neumanni 
juhendamisel.

5.-6. klasside 16 osaleja 
konkurentsis hindas žü-
rii parimaks lauljaks Elise 
Ustavi lauluga “Taevane 
suudlus”. Näitlejameister-

liku esituse eest tunnustas 
Saaremaa gümnaasiumi 
näitering Elise Ustavit ka 
eripreemiaga. Teise koha 
vääriliseks tunnistati Mari-
Liis Kaldvee lauluesitus 
“Väike valge ingel”, autor 
Krista Tiitmaa.

7.-9. klasside õpilaste 
konkurentsis üles astunud 
Elva laulutüdrukud Hanna 
Mets ja Helena Talviki Tar-
to seekord 26 osaleja hul-
gas kolme esimese hulka ei 
pääsenud.

Elva laulustuudio õpe-
tajal Livia Kuuskverel oli 
heameel taaskord osaleda 
väga hea korraldusega Saa-
remaa lauluvõistlusel ning 
jäi kõigi Elva laulutüdru-
kute esitusega rahule.

“Konkursi korraldus on 
tasemel, soe ja sõbralik. 
Sinu soovid loetakse lausa 
silmist,” rääkis Kuuskvere. 
“Õpilasesindus on teinud 
ära suure organiseerimis-
töö, kaasatud on ka õpeta-
jad ja tulemus on vaimus-
tav! Sellisel lauluvõistlusel 
osalemine on omaette ela-
mus ja innustab nii lapsi 
kui lauluõpetajaid.”

Elva laululaste osalemist 
Saaremaa lauluvõistlusel 
toetasid HKK Sinilind ja 
Elva linnavalitsus.

Elva laulustuudio õpetaja Livia Kuuskvere tublid laululapsed Mari-Liis Kaldvee (paremalt), 
Elise Ustav ja Hanna Mets Saaremaa üleriigilisel solistide ja duettide konkursil.

Foto: erakogu

1. jaanuaril 2008 jõustus 
seadus, mille alusel mak-
sab riik lühiajaliselt toetust 
lapsele, kelle vanem ei täi-
da ülalpidamiskohustust. 
Elatisabi seaduse eesmärk 
on ärgitada vanemaid 
nõudma elatist seaduslikul 
teel. See peaks parandama 
ühe vanema ülalpidami-

sel olevate laste olukorda. 
Riigi makstav elatisabi on 
osa elatise summast, mida 
peaks teine vanem lapsele 
maksma.

Elatisabi makstakse last 
kasvatavale vanemale, kes 
taotleb kohtult elatise väl-
jamõistmist ja kelle kasuks 
on tehtud lapse elatisnõu-
de maksekäsu kiirmenet-
luse korral kohtu makseet-
tepaneku määrus või vane-
mat elatist maksma kohus-
tava hagi tagamise abinõu 
rakendamise määrus.

Elatisabi ei maksta, kui 
vanem taotleb kohtu kau-
du elatise suuruse muut-
mist.

Elatisabi makstakse 90 
päeva ulatuses, päevamäär 
on 1/3 lapsetoetuse mää-
rast. Elatisabi maksimaal-

ne summa on 4500 krooni, 
sellelt makstakse tulumak-
su.

Elatisabi makstakse ela-
tisnõude kohtumenetluse 
jooksul. Pärast kohtuotsu-
se jõustumist nõuab riik 
elatisabiks makstud sum-
ma sisse teiselt vanemalt.

Elatisabi saab laps, kuid 
selle taotleja on vanem.

Elatisabi taotlemiseks 
tuleb vanemal pöörduda 
Sotsiaalkindlustusameti 
piirkondlikku pensioni-
ametisse. Taotlemiseks 
esitada: avaldus, kohtu-
määrus, isikut tõendav do-
kument.

Avalduse võib esitada 
ka elektrooniliselt, digi-
taalallkirjaga allkirjastatu-
na koos nõutud lisadoku-
mendiga. SM

Riik maksab elatisabi
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21. veebruar 19.00 
Elva Kultuurikeskuses

VA N A  B A S K I N I  T E AT E R

Tulemusi motokrossirajalt
Eelmisel nädalavahetusel sõideti Türil Eesti meist-

rivõistluste meeskondliku kestvuskrossisarja Talv 2008 
teine etapp. Kellissaare 2,4 km pikkusel rajal oli 49 lõ-
petanud ATV-mootorratturipaari hulgas Elva sportlaste 
Raini Roomets / Margus Malkus tulemuseks seekord 14. 
koht. Kahe tunni jooksul läbiti 35 ringi. Kiireima ringi aeg 
oli 3.13,13. Meistrivõistluste esimese etapi võitjad Janar 
Muttik / Ian Kuusik läbisid 32 ringi ja pidid seekord lep-
pima 28. kohaga. Parim ringiaeg oli 3.10,41.Võitjad Raul 
Rink / Elmo Ehrlich läbisid kiireima ringi kolme minu-
tiga, sõitsid kahe tunniga läbi 38 ringi ja on teise etapi 
esikohavõiduga talikrossisarja liidrid 82 punktiga. Raini 
Roomets / Margus Malkus on 72 punktiga neljandal ja 
Janar Muttik / Ian Kuusik 70 punktiga viiendal kohal.

Laste neljarattaliste mootorrataste võidukihutamises 
saavutas Kaidor Kompus kolmanda koha.

Meeskondliku kestvuskrossisarja järgmine osavõistlus 
sõidetakse 17. veebruaril Sakus. EPP

Häid tulemusi kergejõustikus
Jaanuarikuus osalesid Elva Spordiliidu noored kerge-

jõustiklased mitmetel võistlustel, parandati oma isiklikke 
rekordeid ja saadi häid võistluskogemusi.

15. jaanuaril toimusid Tartu Ülikooli Spordihallis Tar-
tu linna noorte meistrivõistlused, kus Kristi Tüli võitis 
naisjuunioride 800 m jooksu ajaga 2.29,84.

Poiste B vanuseklassi 600 m jooksus sai Tanel Kase-
org teise (1.42,67 ) ja Alvar Annuk kolmanda koha ajaga 
1.43,59. Tanel oli kuulitõukes 5., tõugates 4 kg kuuli 9.41, 
Alvar sai samal alal 7. koha tulemusega 8.88. 60 m jook-
sus jõudis Alvar finaali, kus tuli 8. koht ajaga 8,49.

19. jaanuaril toimusid Tartus EASL meistrivõistlused, 
kus võistlesid tudengid ka Leedust.

Kai Soonberg sai kuulitõukes 5. koha tulemusega 10.15.
21. jaanuaril toimus TV 10 olümpiastardi maakondlik 

I etapp, kus selgitati parimad sprindis, kaugushüppes ja 
kuulitõukes.

Noorema vanuseklassi (1996/97) 60 m jooksus said 
Elva gümnaasiumi poisid kolmikvõidu. Võitjaks tuli 
väga hea aja 8,23-ga Heiros-Jaanus Sinimäe, teise koha 
sai Robert Jakob Oetjen ajaga 8,53 ja kolmas oli Martin 
Aidla 8,94-ga. Ülekaaluka võidu kuulitõukes sai Heiros, 
kes tõukas 3 kg kuuli 10.59, Jakob oli kolmas tulemusega 
8.41 ja Martin Aidla sai 4. koha (6.89).

Tüdrukute seas võistles väga tublilt Katre Reedi, kes 
sai 60 m jooksus teise koha ajaga 9,50, Melani Sinikalda 
sai 20 võistleja seas 12. koha ajaga 10,21.

Vanemas vanuseklassis (1994/95) võistles väga tublilt 
Kati Juurik, kes aasta vanemate konkurentidega võistel-
des võitis kaugushüppe tulemusega 4.72, 60 m jooksus sai 
Kati kolmanda koha ajaga 9,00. Elina Anderson oli kau-
gushüppes 4. (4.05) ja sprindis 10. (9,62).

Kristo Kompus sai 60 m jooksus kolmanda koha 
(8,45). Alvar Annuk Nõo põhikoolist võitis kaugushüppe 
tulemusega 5.01.

25. jaanuaril Tallinnas Lasnamäe Kergejõustikuhal-
lis toimunud Eesti sisemeistrivõistlustel võitis Kristi 
Tüli naisjuunioride 800 m jooksus kolmanda koha. Aeg 
2.24,81 on neiu uus isiklik rekord. Anni Kuresoo sai 60 m 
jooksus 3.-4. ajaga 7,93 finaali, kus sai 6. koha (8,04).

Margit Aidla

27. jaanuaril toimus Tartu 
Ülikooli Spordihoones TV 
10 olümpiastardi võistlus-
sarja 37. hooaja avaetapp, 
kus oli võistlemas ligi 500 
noort kergejõustiklast.

Margit Aidla

TV 10 olümpiastardi 
võistlussarjas osaleb 48 
Eesti kooli konkurent-

Heiros-Jaanus Sinimäe 
võitis kaks esikohta
TV 10 olümpiastardi etapil

sis ka Elva gümnaasiumi 
võistkond. Kooli saab esin-
dada kaks võistlejat, lisaks 
individuaalvõistlejad, kes 
on täitnud eelmise aasta 
kümnendale tulemusele 
vastava normatiivi. Esime-
sel etapil selgitati parimad 
60 m jooksus, kuulitõukes 
ja kaugushüppes. Igal alal 
oli võistlejaid 100 ringis.

Noorema vanuseklassi 

(1996/97) seas oli kahel ka-
vasolnud alal ülekaalukas 
võitja Heiros-Jaanus Sini-
mäe. Heiros jooksis 60 m 
sprindis välja kõigi aegade 
teise aja – 8,18. Kaksikvõi-
du tõi Elva gümnaasiumile 
Robert Jakob Oetjen, kes 
jooksis eeljooksus kiireima 
aja 8,35, mis on sarja kõigi 
aegade 6. tulemus. Finaalis 
sai ta kirja tulemuse 8,40.

A-finaali 8 parema hul-
ka jõudis ka Martin Aidla, 
kes sai 5. koha ajaga 8,85. 
Kolm oma treeningrühma 
poissi finaalis oli tõesti 
suurepärane ja iga tree-
neri unistuste täitumine! 
Kuulitõukes sai ainukese-
na üle 10 m tulemuse kir-
ja Heiros-Jaanus Sinimäe, 
kes võitis ka kuulitõuke 
tulemusega 10.39. Finaali 
jõudis ka Jakob, kes sai 7. 
koha , tõugates 3 kg kuuli 
8.42.

Noorematel tüdru-
kutel oli kavas ainult 60 
m jooks. Tublilt jooksis 
Katre Reedi, kes sai alles 
esimesi võistluskogemusi 
kergejõustikus. Ajaga 9,51 
oli tulemuseks 31. koht. 
Melani Sinikalda oli 75., 
aeg 10,35.

Vanemas vanuseklassis 
(1994/95) jäi Kristo Kom-
pus 60 m jooksu B-finaalist 

väga napilt ajaga 8,41 välja, 
tulemuseks 20. koht. Kau-
gushüppes oli ta 4.63ga 19. 
Nõo põhikooli õpilane Al-
var Annuk hüppas kaugust 
4.68 ja oli 18. Tüdrukud 
ei saanud kahjuks sammu 
klappima ja käeulatuses 
olnud finaalikoht jäi see-
kord Kati Juurikul järgmist 
aastat ootama. Tulemuse-
ga 4.22 oli Kati 26., Elina 
Anderson hüppas 4.10 ja 
sai eriauhinda väärt 37. 
koha (hooaja järgi). 60 m 
jooksus sai Kati Juurik 27. 
koha ajaga 8,96 ja Elina oli 
74., aeg 9,61.

Koolide üldjärjestuses 
on Elva gümnaasium esi-
mese etapi järel liidriko-
hal.

Võistlussarja TV üle-
kannet saab jälgida ETV 
kanalil laupäeval, 9. veeb-
ruaril kell 16.40 ja kor-
dusena esmaspäeval, 11. 
veebruaril algusega kell 
14.45.

Teine etapp ootab ees 
9. märtsil Tallinnas Lasna-
mäe Kergejõustikuhallis, 
kus on kavas tõkkejooks, 
kaugushüpe, kuulitõuge ja 
vanematel poistel teivas-
hüpe. Head harjutamist ja 
suured tänud kõigile Elva 
gümnaasiumit esindanud 
õpilastele!

Elva kergejõustikutreeneri Margit Aidla hoolealustest jõudis TV 10 olümpiastarti võistlussarja avaetapil jooksufinaali koguni 
kolm poissi. Kahel korral tõusis võistlustel pjedestaali kõrgeimale astmele Heiros-Jaanus Sinimäe. Robert Jakob Oetjen oli 
60m jooksus teine. Kolmanda koha sai Tartu Karlova gümnaasiumi poiss Kaarel Jõgi.

Foto: Martin Aidla
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Ostame metsa- ja põllumaad.
Info: www.kinnistu.ee. 526 3986

Küttepuud (ka kuiva). 513 8937

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Betoon pumpamisega. Tel. 529 
1979

Müüa pikad küttepinnud. 5399 
9140

OÜ müüb pidevalt ehituslikku 
saematerjali. 5373 5466

Müüa suusad, saapad, side-
med, kepid, uisud. 504 5909 
Valga mnt 1A

Müüa puitbriketti kohaletoomi-
sega. 1 kott u 950 kg 1600 kr, pa-
kitult 2100 kr. 506 6684

Müüa keevitustrafo (220/380V). 
5649 6822

Müüa või anda rendile garaaž
Nõlvaku tn. 5649 6822

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Bobcati teenus. 529 6706

Korstnapühkija. 5690 6363

Pubi Vapper Mäger vajab kok-
ka. Väljaõppe võimalus. Tel. 504 
9035

AS RPM Elvas pakub tööd valvu-
rile. Info tel 517 8234, 735 3618

Anda naisterahvale üürile ühis-
elamutüüpi tuba. Info tel. 529 
0644

Soovin üürida Elvas 2-toalist mu-
gavustega korterit. Telefon 5397 
0945

Anda firmale rendile bürooruu-
mid. Info tel. 529 0644; 505 6982

34a korralik noormees tutvub kor-
raliku neiuga. Kirjutada Infolaine 
kood 805

PANDITA KIIRLAENUD kuni 
7000 kr, suurem laen sõidu-
ki (jääb Teile) või kinnisva-
ra tagatisel. Lõunalaenud 
OÜ, Jüri 39, Võru, www.
lounalaenud.ee 5680 8199.
Nüüd ka laupäeval avatud!

Võlgade KIIRMENETLUS koh-
tuväliselt ja kohtus, õigusabi, 
tel. 5551 8899, Lõunalaenud 
OÜ, Jüri 39, Võru

Mälestame
TEET TAMME

Lehte, Igor ja Rain

KUULUTUSED

Toimetaja Sirje Veldi, küljendaja Kristina Kütt. Väljaandja OÜ 
Elva Postipoiss, Elva, Kesk 32, juhataja Kersti Koosa. Toetaja
Elva Linnavalitsus. Trükk AS Võru Täht. Kuulutuste vastuvõtt 
E, T, K kella 10-17 raekojas Kesk 32 tuba 209. Tel. 730 9899,  
e-mail: epoiss@kodu.ee. Toimetusel on õigus kaastöid toimetada 
ja lühendada nende selguse huvides. Kaastöid ei retsenseerita ega 
tagastata. Toimetus ei vastuta reklaamide ja kuulutuste sisu eest. 
Elva Postipoiss on Eesti Ajalehtede Liidu liige. Kaebuste korral 
ajalehe sisu kohta võite pöörduda Pressinõukogusse pn@eall.ee 
või tel. 646 3363

29. jaanuaril otsustati:
Määrata lapse sünni-

toetus Kerttu Hiielaidile; 
projekteerimistingimused 
raudteesilla rekonstrueeri-
misprojekti koostamiseks.

Mitte algatada Põllu 16 
kinnistu detailplaneeringu 
keskkonnamõju strateegi-
list hindamist; Valga mnt 5 
kinnistu detailplaneeringu 
keskkonnamõju strateegi-
list hindamist.

Anda kasutusluba Lepa 
12 liitumisühendusele; 
raieluba Kalda 3 kinnistul 
kolme männipuu raiumi-
seks.

Sõlmida Maxima Eesti 
OÜ-ga sihtfinantseerimise 
leping Valga mnt 5 kinnis-
tu detailplaneeringu koos-
tamiseks; Moodul Projekt 
OÜ-ga töövõtuleping kin-
nistu Valga mnt 5 detail-

LINNAVALITSUSE ISTUNG

planeeringu koostamiseks.
Maksta Elva Varahal-

duse OÜ-le saunateenuse 
osutamiseks toetust 10 000 
krooni kuus jaanuar kuni 
juuni 2008.

Võõrandada sõiduauto
Škoda Favorit.

Kinnitada projekti- ja 
tegevustoetuseks 2008. 
aastal rahaliste eralduste 
jaotus; Elva Huviala- ja 
Kultuurikeskuse Sinilind, 
Elva Muusikakooli, Laste-
aia Murumuna ning Laste-
aia Õnneseen pedagoogi-
de palgamäärad.

Muuta Elva Huviala- ja 
Kultuurikeskuse Sinilind 
personali koosseisu.

Kehtestada Elva linna 
haridusasutustes lapse- ja 
õpilaskoha tegevuskulu ar-
vestuslik maksumus 2008. 
aastaks.

Nimetada Alo Rebane 
Elva Väikelastekodu di-
rektori konkursi komisjoni 
liikmeks.

Kinnitada registreerin-
gi õigsus majandustegevu-
se registris: R Kiosk Eesti 
AS.

Maia Kukk
Linnasekretär

HARRY PÄÄR
04.02.1928 – 25.01.1987

Mälestan oma papsi
80. sünniaastapäeval.

Harri junior

Südamlik kaastunne
Merike Ambrele ema

VIBEKE KERNI
surma puhul.

Elva Aianduse ja
Mesinduse Selts

Tuul nii tasa, tasa
kaseladvus liigub,
linnud unelaulu laulavad.
On vaikus ja rahu nüüd sinuga,
mälestus meiega.

Kauaaegset naabrit
TEET TAMME

15.10.1940 – 27.01.2008 
mälestavad ja avaldavad 
kaastunnet lähedastele

Milvi, Rein, Tiiu, Andrus,
Silvi ja Meinhard

Avaldame kaastunnet
Vambola Kokvelile isa
OSJAND KOKVELI

kaotuse puhul.

Margus perega,
Marje perega ja Liivi

Möödunud kolmapäeval 
kinnitas maakondlik ko-
misjon KOIT programmist 
raha taotlejate maakond-
liku eelistusnimekirja, 
mille paarikümne objekti 
hulgas platseerus Elva 
kultuurikeskuse Sinilind 
ehitus alles 18ndana.

Sirje Veldi

110 miljonist kroonist, 
mis on KOIT programmi 
esimeses taotlusvoorus 
eraldatud Tartu maakon-
nale, jagub raha vaid eelis-
tusnimekirjas olevale nel-
jateistkümnele esimesele 
objektile, mille hulgas on 
Rõngu hooldusravikesku-
se ehitus, Konguta lasteaia 
rekonstrueerimine ja Nõo 
reaalgümnaasiumi vana 
õppehoone rekonstrueeri-
mine.

Elva linnapea Reno 
Laidre on eelistusnimekir-
jas, mis 24. jaanuaril oma-
valitsustesse laiali saadeti, 

Elva Linnavolikogu 
28.01.2008 otsusega nr 10 
kehtestati Kirde tn 2 de-
tailplaneering.

Elva Linnavolikogu 
28.01.2008 otsusega nr 11 
võeti vastu J. Kärneri tn 34 
detailplaneering ja määra-
ti planeeringu avalik väl-
japanek 11.02-25.02.2008 
linnavalitsuses; Kesk 32; 
kab 211; kl 9-12, 14-16. 

Eesmärgiks on õigusliku 
aluse loomine elamu ehita-
miseks.

Elva Linnavalitsuse 
29.01.2008 korraldusega nr 
48 otsustati mitte algatada 
Valga mnt 5 kinnistu detail-
planeeringu keskkonnamõ-
ju strateegilist hindamist, 
kuna kavandatud tegevus-
tega ei kaasne eeldatavalt 
otsest ega kaudset kahju-

likku mõju keskkonnale.
Elva Linnavalitsuse 

29.01.2008 korraldusega nr 
49 otsustati mitte algatada 
Põllu 16 kinnistu detailpla-
neeringu keskkonnamõ-
ju strateegilist hindamist, 
kuna kavandatud tegevus-
tega ei kaasne eeldatavalt 
otsest ega kaudset kahju-
likku mõju keskkonnale, 
s.h Moonuse ojale.

TEADE

ilmselgelt pettunud.
“Omavalitsuste liidu 

koosolekul kinnitati, et 
hindamine oli aus, toimus 
vastavalt juhendile ja tule-
mus lihtsalt kujunes selli-
seks,” räägib Laidre. “Hea 
oleks siiski näha vähemalt 
neid hindamislehti, mis 
puudutavad Elvat – ehk 
oleks siis, millest õppida.”

Laidre hinnangul oleks 
pidanud Elva Sinilind ole-
ma kindlalt kolme esimese 
maakondliku prioriteedi 
hulgas, sest on vajalik kogu 
ümbruskonnale. Vägisi ki-
pub Elva linnapea arvama, 
et otsustajad olid Elva ni-
mekirja lõppu jätmise juba 
varem kokku leppinud.

“Aga väidetavalt on ko-
misjon objektiivne ja iga 
omavalitsus subjektiivne,” 
ütleb Laidre. “Elva mätta 
otsast vaadates on Elvale 
küll ilmselgelt liiga teh-
tud.”

Laidre leiab, et Sinilind 
vastas KOIT programmi 

hindamiskriteeriumidele 
ehk enamgi kui mõni teine 
nimekirjas olnud objektist. 

“Meil on kõik eeltööd 
tehtud, on projekt, välja 
arvutatud ehitusmahud, 
teada juba suht täpselt 
ehituse hinnad ja kohe lä-
heks ehituseks. Paljudel 
on need objektid alles idee 
tasandil,” räägib Laidre. 
“KOIT eeldab, et tehakse 
tervikobjekti ja Sinilind 
seda on. Igasugune regio-
naalsus ja polüfunktsio-
naalsus on meie projekti 
tugevateks külgedeks. Elva 
Sinilind on kultuuri- ja hu-
vialakeskus, meil on siin 
haridus ja kultuur tihedalt 
põimunud. Siis mastaapsus 
ja territoriaalsus – ka siin 
oleme ikka ümberkaudse-
tele omavalitsustele tõm-
bekeskuseks. Kui tahame 
viljelda kõrgkultuuri ja 
tuua siia esinema tuntud 
nimesid, siis logistiliselt 
oleks mõistlik tuua need 

piirkonna keskele.”
Tartu maakonna kul-

tuuriobjektidest on ka 
kultuuriministeerium Si-
nilinnu ehitamist tähtsaks 
pidanud.

“Seda väljendab ka rii-
gipoolne rahastamine. Sa-
mas ei suuda riik üle paari 
miljoni aastas toetada ja 
suuremad rahad tuleks 
saada projektipõhiselt,” 
räägib Laidre.

Tartu maavalitsusest 
öeldi, et KOIT programmi 
maakondlik eelistusnime-
kiri on ajakirjaniku kätte 
sattunud ebaseaduslikult 
ja selle täpsem kommen-
teerimine oleks samuti 
ebaseaduslik. Vihjates pe-
rioodi 2007-2013 struktuu-
ritoetuste seadusele ja veel 
paarile regionaalministri 
määrusele ja käskkirjale, 
on lubatud avalikustada 
vaid nii-öelda statistilisi 
andmeid. Komisjoni liik-
mete sõnul on nad alla 

kirjutanud paberile, mis ei 
luba neil komisjoni tööd ja 
otsuseid kommenteerida 
enne kui Vabariigi Valitsus 
kinnitab ametlikult KOIT 
programmist toetuse saa-
jate nimekirja.

“Kui need instantsid 
ei muuda seda järjekorda 
Tartu maakonna eelistuste 
osas, siis tänase nimekirja 
alusel Sinilind 2008-2010 
aastatel KOIT program-
mist raha ei saa, mis tä-
hendab, et Sinilindu ehita-
da pole võimalik. Objekti 
maksumus on suurusjärgus 
60 miljonit krooni, mida 
Elva linnal ei ole,” ütleb 
Laidre.

KOIT kava koostatakse 
eraldi kaheks perioodiks 
aastateks 2007-2010 ja 
2010-2013. Esimese pe-
rioodi toetussummaks on 
regionaalministri käskkir-
jaga kinnitatud 1465 mil-
jonit krooni, millest Tartu 
maakond saab 110 miljo-
nit. Järgmiseks perioodiks 
eraldatav toetussumma 
võib Laidre hinnangul olla 
poole väiksem.

“Ilmselgelt maksab siis 
juba ehitus rohkem, kuid 
maavalitsusest on kinnita-
tud, et järgmises etapis on 
eelistatud need objektid, 
kes seekord rahastust ei 
saanud,” ütleb Laidre. 

Tartu maavalitsuse 
arengu- ja planeeringu- 
osakonna juhataja Taivo 
Tali ja sama osakonna 
peaspetsialisti Heili Uugi 
sõnum elvalastele on dip-
lomaatiline: “Elva kul-
tuurikeskuse projekt on 
vajalik ja tulevikku suuna-
tud ettevõtmine, kindlasti 
leidub edaspidi võimalusi 
selle elluviimiseks.” 

Sinilinnu ehitus võib lükkuda 
järgmisse kümnendisse

KOIT programmist raha mitte saamine lükkab Elva kultuu-
rikeskuse ehituse alustamise taas mõneks aastaks edasi. Aeg 
näitab, mis tuleb. Küll aga tahaks küsida, kui kaua siis Elva 
linn peab läbi ajama kultuurikeskuse asemel kinomajaga? 
Fotol on uue kultuurikeskuse makett.
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------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

--------------------------------------

lõika väljalõika väljalõika välja

- Sõidu- ja veoautode varuosad ja tarvikud
- Rehvid, akud ja õlid
- Käsi-, elektrilised ja pneumaatilised tööriistad
- Kinnitusvahendid ja tööstustarvikud
- Sanitaartehnika ja elektrikaubad
- Jalgrattad, rollerid, nende varuosad ja tarvikud

ühelt tootelt ühelt tootelt ühelt tootelt

Nüüd  on õige aeg teha asjalikke oste,
       soodustuse saad valida ise.

Algav kuu tõi midagi uut!
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